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Lidství je start v závodě...
(K životnímu jubileu paní učitelky Mgr. Sylvy Knedlové)

„Lidství je start v závodě“, praví my-
slitel a básník Robinson Jeffers. Ten zá-
vod připomíná často olympijské drama, 
znamená velkou lásku i sebeobětování. 
U naší svěží jubilantky a kolegyně si 
za ta léta spolupráce nesmírně cením 
věrnost ke kraji, v němž odstartovala 
svůj celoživotní závod. Úctu k hodno-
tám zasetým v údolí „krásné modré 
Dřevnice“ místními buditeli, Tomášem 
Baťou, osazenstvem jeho závodů, spo-
lupracovníky a pokračovateli. Upřímně 
obdivuji její houževnatost, oddanost od-
kazu vlastenecky zanícených, všestran-
ně erudovaných, morálně vyspělých 
českých a slovenských učitelů. Spoju-
je nás i vztah k tradicím lidové kultury, 
kulturnímu dědictví národa, krásné ma-
teřštině a ke knihám. Patří tu i osobitý 
humor a vztah k přírodnímu bohatství 
tototo pozemského ráje.

V časech nepokojného mládí jsme 
Sylvu poprvé spatřili při sportovní slav-
nosti coby třešničku na dortu v dresu 
zlínských gymnastek na cvičišti u soko-
lovny. V běhu padesátých let zakovila 
jako učitelka českého jazyka a tělocviku 
v naší fryštácké alma mater. Byla nároč-
ná, sečtelá, vlastenka každým coulem. 
Dovedla pochopit, pomoci, ale ze svých 
zásad neslevila.

Naším třídním v osmé B se stal nej-
mladší kantor, výtvarník a matematik 
– Fryštačan Rudolf Knedla. Manželský 
tandem Ruda a Sylva patřil dlouhá léta 
k organizátorům sportovního, branné-
ho, kulturního a společenského dění 
na Fryštácku. Vytvořil kolem sebe ko-
lektiv obětavých nadšenců, organizá-
torů, cvičenců. Společně vychovali své 
děti, těšili se ze svých vnuků.

Sylva Knedlová patřila k oporám 
místní tělovýchovné jednoty, jako cviči-

telka i náčelnice patřila 
k legendám čs. spar-
takiád, které obdivo-
val a záviděl nám celý 
svět. Dodnes je hrdá 
na odkaz sokolské-
ho hnutí, které mělo 
na Zlínsku i Fryštácku 
silné zázemí. Magistra 
Knedlová za sedmde-
sát let své pedagogic-
ké působnosti vycho-
vala spolu se svými 
kolegy tisíce šikovných 
chlapců a děvčat, kteří 
se úspěšně prosazu-
jí na poli sportovním, 
uměleckém, podnika-
telském, učitelském 
a na dalších úsecích 
doma i ve světě. Vel-
kou část života věno-
vala práci v samosprávě – v zastupitel-
stvu a vedení města, v kulturní, školské 
a tiskové komisi. Stojí v čele komise pro 
občanské záležitosti města Fryštáku.

Moderovala vystoupení FOS Pra-
meny a Pramének, organizovala zájez-
dy školních dětí do zlínského divadla, 
spolupracovala s městskou knihovnou. 
Spolu s manželem Rudolfem přispěla 
k obnovení fryštáckých mikulášských 
trhů a s paní Brňákovou a dr. Karlem Pav- 
lištíkem ke zhotovení fryštáckých krojů.

Rozsáhlá je i její publikační činnost: 
nejde jen o příspěvky ve Fryštáckých lis-
tech, ale i desítky článků v regionálním 
a celostátním tisku, podíl na vydání kni-
hy Město Fryšták (1996) i vzpomínkové 
a poeticky orientované publikace ze ži-
vota školy, města a družebních kontak-
tů s přáteli v Muráni, kde jí bylo uděleno 
čestné občanství.

Její pedagogickou i společenskou 
angažovanost ocenilo Ministerstvo 
školství, mládeže a tělovýchovy České 
republiky a také řada dalších institucí 
od okresu, kraje až po orgány celostát-
ní. V rámci oslav první písemné zmínky 
o Fryštáku (1356) obdržela Cenu města 
Fryštáku (2006). 

Vážím si její otevřenosti, odvahy 
sdělit své postoje a pranýřovat věci, 
které nás společně trápí. I toho, že se 
nenechala zlákat nabídkami lukrativněj-
šího rázu. Bylo by to dlouhé vyprávění 
a vzpomínání, ale ponechám i místo 
dalším... Však těch žáků (i nynějších 
učitelů) z Fryštácka bylo požehnaně! 
A na své fryštácké učitele s ubíhajícím 
věkem rádi vzpomínáme. Tu se dodnes 
rodí budoucnost tohoto pozoruhodného 
města i kraje.

Děkuji magistře Knedlové za každo-
roční blahopřání k novému roku, svát-
kům jara, za všechno krásné a dobré, 
co po dlouhá léta rozdávala a pro město 
a své svěřence ve škole vykonala.

Kdykoliv Tě potkávám Sylvo, vidím 
Tvé věčné druhé Já - našeho třídního 
Rudu – i Tvůj velký životní vzor – Danu 
Zátopkovou.

Mnoho svěžesti, lyrických prožitků 
a dobrých lidí kolem Tebe přeje býva-
lý kronikář města a spolupracovník 
na poli kulturním, pedagogickém a spo-
lečenském a také vedení fryštácké rad-
nice (ZMF a RMF).

 Slávek Zapletal, senior

Lidství je start v závodě...



2 | 3

ZÁ P ISY  R M F  A  Z M F

VÝPIS ZE ZASEDÁNÍ RMF 
č. R27/2023/IX ze dne 25. 10. 2023

• RMF bere na vědomí:

Reakci J. Krasického, Zlín, zaslanou 
dne 18. 10. 2023 bez připomínek.

Zápis z jednání Osadního výboru č. 
2/2023 ze dne 16. 10. 2023 s tím, že 
nové pivní sety jsou k dispozici na úse-
ku technických služeb a ukládá OTH 
zajistit:

- možnosti vyčištění fasády na Multi-
funkčním zařízení na Vítové, 

- ořez stromu kolem sloupu VO, kte-
rý je umístěn na pozemku p. č. 122, k. 
ú. Vítová,

- kontrolní den na stavbě optického 
kabelu za přítomnosti zástupců staveb-
ního úřadu ve Zlíně, investora a města 
Fryštáku.

Výroční zprávu o činnosti Základní 
školy Fryšták, za školní rok 2022/2023 
bez připomínek.

Zápisy z jednání Komise bytové so-
ciální a pro rodinu č. 6/2023 ze dne 
23. 9. 2023 a č. 7/2023 ze dne 9. 10. 
2023 bez připomínek.

Havarijní stav Sousoší Návraty, 
oznámení o akutní likvidaci a schvalu-
je vyřazení Sousoší Návraty, evid. číslo 
majetku 400285 a pověřuje M. Plško-
vou, ref. ESO k vyřazení z evidence. 

Žádost Společenství vlastníků jed-
notek domu Potoky č.p. 109, Fryšták, 
o odkup pozemku p.č. 754/3, ostatní 
plocha, ost. komunikace, k.ú. Fryšták, 
obec Fryšták, o výměře 447 m², a nedo-
poručuje ZMF prodej daného pozemku 
s tím, že město Fryšták bude předmět-
ný pozemek, včetně místní komunika-
ce, udržovat a spravovat, což vyplývá 
přímo ze zákona, potažmo ze samotné 
Listiny základních práv a svobod.

• RMF schvaluje:

Uzavření Smlouvy o potravinové 
a materiální pomoci mezi Městem Fryš-
ták, a Potravinovou bankou ve Zlínském 
kraji, z. s. Vsetín.

Zveřejnění záměru pronájmu prostor 
sloužících k podnikání v budově čp. 383 
na ulici nám. Míru, nacházející se na po-
zemku p. č. 19, k. ú. Fryšták, obec Fryš-
ták, v I. NP (specifikované v situačním 
nákresu, tj. místnost č. 136, polovina 
137, 138, 139, 140, 141, 142, 143) 
o celkové výměře prostor cca 43 m², 
v ceně nájmu ve výši 1.047,- Kč/m²/rok 
na dobu neurčitou společnosti Clean 

Zlin s.r.o., a uzavření příslušné nájemní 
smlouvy.

Zveřejnění záměru pronájmu části 
měst. pozemku p. č. 474/1 – ost. plo-
cha, ost. komunikace, o výměře 18 m², 
k. ú Fryšták, obec Fryšták, za účelem 
zřízení vyhrazeného parkovacího stání, 
žadateli společnosti Pohřební služba 
Bohumír Přibylák s. r. o., Zlín, v ceně 
nájmu ve výši 960,-Kč/měsíc na dobu 
určitou 5ti let, a pořízení dopravního 
značení na náklady žadatele, a záměr 
uzavřít smlouvu o nájmu.

Uzavření smlouvy o poskytování 
servisních prací a služeb mezi městem 
Fryšták, a firmou ICT NWT, s. r. o., Zlín, 
za účelem zajištění servisních služeb 
a prací pro IT systém Města Fryštáku, 
a to v celkové ceně ve výši 733.920,- 
Kč bez DPH/48 měsíců, cena s DPH 
888.043,20,- Kč/48 měsíců.

Uzavření Licenční smlouvy o ve-
řejném provozování hudebních děl č. 
VP_2023_189269 mezi městem Fryš-
ták, a spolkem OSA – Ochranným sva-
zem autorským pro práva k hudebním 
dílům hudebním, z. s., Praha, na po-
skytnutí licence k veřejnému provozo-
vání hudebních děl z repertoáru OSA 
formou živého nedivadelního provedení 
k vystoupením v rámci akce pořádané 
městem Fryšták – Valašská veselice – 
Den hudby Fryšták 2023, a to za autor-
skou odměnu v celkové výši 4.541,86,- 
Kč vč. DPH.

Dodatek č. 5 ke Smlouvě se společ-
ností ISNO IT s.r.o., Uherčice, a Měs-
tem Fryšták, s platností od 1. 11. 2023 
do 31. 10. 2024 a zároveň ukládá OTH 
zjistit podmínky možného členství v or-
ganizaci Naše odpadky, z.s., se sídlem 
Uherčice.

Změnu rozpočtu formou rozpočtové 
opatření č. 5/2023 ve výši 250.000 Kč.

• RMF souhlasí:

S navrhovanou otevírací dobou hos-
podářského dvora během vánočních 
svátků 2023 a pověřuje K. Kostřicovou 
o předání do FL 12/2023 a včasné vy-
věšení na Lúčkách 438 a na webu Měs-
ta Fryšták.

• RMF doporučuje ZMF:

Schválit odkup pozemku p.č. 618/4 
– jiná plocha, ostatní plocha, o výměře 
481 m², v k.ú. Dolní Ves, obec Fryšták 
a stavby SO 13 Vodovod Fryšták – Dolní 
Ves, jako movité věci, zbudovaný na po-
zemcích p. č. 618/4, 618/42, 646/8 
a 611/2, k.ú. Dolní Ves, obec Fryšták, 

a uzavření příslušné smlouvy mezi měs-
tem Fryšták, a společností ITAL PIAN-
TE, s.r.o., Fryšták, včetně jeho součástí 
a příslušenství činí 25.346,- Kč, DPH 
bude v režimu osvobození dle § 56 zá-
kona o DPH, a kupní cena stavby Vodo-
vodu SO 13 Fryšták – Dolní Ves včet-
ně jeho součástí a příslušenství činí 
330.471,- Kč.

Schválit prodej části městského 
pozemku č. 433/1 – ostatní plocha, 
ostatní komunikace, o výměře do 24 
m², k. ú. Dolní Ves, obec Fryšták, žada-
teli za účelem výstavby rodinného domu 
s tím, že náklady související s prodejem 
(znalecký posudek, geometrický plán 
a návrh na vklad do katastru nemovi-
tostí) hradí kupující.

• RMF vyhlašuje:

Vítěze veřejné zakázky malého roz-
sahu na výběr dodavatele na „Správu 
informačních technologií pro Město 
Fryšták“, a to firmu ICT NWT, s. r. o., 
Zlín, s cenovou nabídkou v celkové výši 
733.920,- Kč bez DPH/48 měsíců (cena 
s DPH 888.043,20,- Kč/48 měsíců).

• RMF jmenuje:

Členy a náhradníky komise pro 
otevírání obálek a hodnocení nabídek 
na zajištění veřejné zakázky:

„Oprava místní komunikace v uli-
ci Komenského, Fryšták“ ve složení: 
Ing. P. Gálík/Ing. H. Dlabajová, Ing. M. 
Plášek/K. Kostřicová, Ing. M. Zlá-
mal/M. Plšková, Ing. M. Drahotuská/
Ing. H. Vacková, Mgr. P.Nášel/Mgr. L. 
Sovadina,

„Odvlhčení suterénu sokolovny Fryš-
ták“ ve stejném složení (viz výše)

„Výběr dodavatele pytlů na tříděný 
odpad pro Město Fryšták“ ve složení: 
Ing. P. Gálík/Ing. H.Dlabajová, Ing. M.
Plášek/K. Kostřicová, Ing. M. Zlá-
mal/M.Plšková, Ing. M.Drahotuská/Ing. 
H.Vacková, L. Kučerová/ Mgr. I.Plšková.

VÝPIS ZE ZASEDÁNÍ RMF 
č. R28/2023/IX ze dne 3. 11. 2023

• RMF vyhlašuje:

Vítěze veřejné zakázky malého roz-
sahu na zajištění realizace stavební 
akce „Oprava MK ulice Komenského, 
Fryšták“, a to firmu SWIETELSKY sta-
vební s.r.o., Zlín, s cenovou nabídkou 
ve výši 804 656,04,- Kč bez DPH, tj. 
973 633,81,- Kč vč. DPH.
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• RMF schvaluje:

Uzavření smlouvy o dílo mezi měs-
tem Fryšták, a firmou SWIETELSKY 
stavební s.r.o., Zlín, za účelem prove-
dení stavebních prací na akci „Opra-
va MK ulice Komenského, Fryšták“ 
za cenu 804 656,04,- Kč bez DPH, tj. 
973 633,81,- Kč vč. DPH.

VÝPIS ZE ZASEDÁNÍ RMF 
č. R29/2023/IX ze dne 8. 11. 2023

• RMF doporučuje ZMF:

Schválit poskytnutí peněžitého plně-
ní fyzickým osobám, které nejsou členy 
zastupitelstva, za výkon funkce členů 
komisí a výborů v období od 1. 1. 2023 
do 31. 10. 2023 v celkové výši 300,- Kč 
za úkon na osobu.

Schválit uzavření Smlouvy č. OT-
-001030058251/010-ELMO o smlou-
vě budoucí o zřízení věcného břemene 
mezi městem Fryšták, a spol. EG.D, a. 
s., Brno ke stavbě energetického zaří-
zení s názvem ,,Fryšták, KOVOTREND, 
VN, TS, OPT, NN“, umístěné na měst. 
pozemcích p. č. 276/7 – ostatní plocha, 
ostatní komunikace, p. č. 295 – ostatní 
plocha, ostatní komunikace, p. č. 378 
– ostatní plocha, ostatní komunikace, 
a p. č. 423 – ostatní plocha, ostatní ko-
munikace, všechny parcely jsou v k. ú. 
Fryšták, obec Fryšták, za cenu věcného 
břemene v celkové výši 200,- Kč/1m 
bez DPH, s připočtením DPH podle plat-
ných právních předpisů, a udělit sou-
hlas do situačního výkresu.

• RMF uděluje souhlas:

ZŠ Fryšták k uzavření smluv o výpůj-
čce s těmito subjekty:

Folklorní soubor Fryštáček na vý-
půjčku prostor tělocvičny a šatny, kde 
probíhá nácvik vystoupení souboru.

- na pronájem tělocvičny a šatny 
za účelem tréninku karate World Asso-
ciation of Karate Jutsu

- na pronájem tělocvičny a šatny 
za účelem cvičení TAI-ČI;

- na pronájem tělocvičny a šatny 
za účelem harmonizačního cvičení žen;

- na pronájem tělocvičny a šatny 
za účelem cvičení jógy;

- na pronájem tělocvičny a šatny 
za účelem cvičení čchi-kung;

- na pronájem tělocvičny a šatny 
za účelem cvičení;

- na pronájem tělocvičny a šatny 
za účelem pořádání cyklokroužku;

- na pronájem tělocvičny a šatny 
za účelem pořádání tanečních hodin; 

Veselá věda z. s., na pronájem učeb-
ny fyziky a chemie za účelem realizace 
kroužku Veselá věda.

• RMF bere na vědomí:

Informace Mgr. L. Sovadiny, ředite-
le ZŠ Fryšták, o vyhlášení ředitelského 
volna v úterý dne 14. 11. 2023 z tech-
nických důvodů, bez připomínek.

Připomínky spolku Za zdravý život 
– Fryšták Žaba Horní Ves, z. s., a uklá-
dá starostovi města zajistit vyjádření 
ve spolupráci s práv. zástupcem města.

Informace Bc. I. Staňkové, ředitelky 
Mateřské školy Fryšták k uzavření pro-
vozu v úterý dne 14. 11. 2023 z tech-
nických důvodů, bez připomínek.

• RMF schvaluje:

Uzavření Smlouvy o úhradě nákladů 
na úklid a nakládání s odpady tabá-
kových výrobků mez městem Fryšták, 
a společností NEVAJGLUJ, a. s., Pra-
ha, jejímž předmětem je závazek spo-
lečnosti hradit obci paušální náklady 
vynaložené na úklid odpadu z tabáko-
vých výrobků a soustřeďování odpadu 
z tabákových výrobků v rámci obecního 
systému odpadového hospodářství.

Uzavření Smlouvy o provedení umě-
leckého pořadu mezi městem Fryšták, 
a T. Julínkem, Slavičín, jejímž předmě-
tem je divadelní představení „Šli pastýři 
do Betléma“ v délce 50 minut v rámci 
akce „Mikulášské trhy a rozsvícení vá-
nočního stromu“ pořádaného dne 9. 
12. 2023.

Vydání Nařízení města Fryštáku, 
kterým se vymezují oblasti města, 
ve kterých lze místní komunikace nebo 
jejich určené úseky užít ke stání vozidla 
jen za sjednanou cenu, a to s účinností 
od 1. 1. 2024.

Uzavření Smlouvy o provozování par-
kovacího systému mezi městem Fryš-
ták, a společností CROSS Zlín, a. s., 
jejímž předmětem je zřízení placeného 
parkovacího stání.

Ceník města Fryštáku č. 2/2023, 
kterým se stanovují ceny stání vozidel 
od 1. 1. 2024.

Uzavření Smlouvy o poskytnutí in-
vestičního příspěvku na vybudování 
inženýrských sítí mezi Městem Fryš-
ták a žadatelem na finanční investiční 
příspěvek pro Město Fryšták ve výši 
60 000,- Kč vč. DPH.

Uzavření Smlouvy o poskytnutí in-
vestičního příspěvku na vybudování in-
ženýrských sítí. 

Zveřejnění záměru poskytnout 
do úplatného užívání část městského 
pozemku p. č. 283 – ost. plocha, mani-
pulační plocha, k. ú. Vítová, obec Fryš-
ták, o výměře 30 m², žadateli 1. lesní 
družstvo Fryšták, v ceně nájmu ve výši 
11,- Kč/m²/měsíc, na skládku dřeva, 
za účelem narovnání smluvního vztahu 
a uzavření příslušné smlouvy.

Zveřejnění záměru na pronájem pro-
stor sloužících k podnikání, jedná se 
o prostor na stožáru o velikosti 15,20 
m² a prostoru technologické místnosti 
o velikosti 15 m² umístěné ve vodáren-
ském objektu, v budově bez č.p. a e.č. 
stojícího na pozemku p.č. 147/25, k.ú. 
Vítová, obec Fryšták, společnosti CE-
TIN, a. s., Praha, za účelem umístnění, 
provozu, údržby a opravy Komunikační-
ho vedení a zařízení, na dobu určitou 
5ti let, do 31.12.2033 za cenu nájmu 
40.072,- Kč/rok, DPH nebude k nájmu 
připočtena, a uzavření přísl. smlouvy.

Zveřejnění záměru poskytnout 
do úplatného užívání část městského 
pozemku parc. č. 283 (ostatní plocha, 
manipulační plocha) o celkové výměře 
176 m², k.ú. Vítová, obec Fryšták v ceně 
nájmu ve výši 11,- Kč/m²/měsíc, žada-
teli společnosti ENERG-SERVIS a.s., 
Brno za účelem narovnání smluvního 
vztahu, a uzavření příslušné smlouvy.

Uzavření smlouvy o nájmu části 
městs. pozemku parc. č. 477/9 (ostatní 
plocha, ostatní komunikace) o výměře 
12 m², k.ú. Vítová, obec Fryšták v ceně 
nájmu ve výši 11,- Kč/m²/měsíc mezi 
městem Fryšták, a žadatelem na dobu 
neurčitou s účinností od 1.11.2023.

Zveřejnění záměru poskytnout 
do úplatného užívání část městs. po-
zemku p. č. 283 – ost. plocha, manipu-
lační plocha, k. ú. Vítová, obec Fryšták, 
o výměře 40 m², společnosti VOJ-
KOVSKY-STAVBY, s.r.o., v ceně nájmu 
ve výši 11,- Kč/m²/měsíc, za účelem 
narovnání smluvního vztahu, a uzavření 
příslušné smlouvy.

Uzavření Kupní smlouvy na dodání 
pytlů na tříděný odpad mezi Městem 
Fryšták, a firmou EMSEKO CZ s.r.o., 
s cenovou nabídkou ve výši 226.100,- 
Kč bez DPH, tj. 273.581,- Kč vč. DPH. 

Pronájem části městského pozemku 
p. č. 128/1 – ostatní plocha, jiná plo-
cha, k. ú. Fryšták, obec Fryšták, o výmě-
ře 4 m², společnosti Zásilkovna, s.r.o., 
Praha v ceně nájmu ve výši 4.000,- Kč 
bez DPH/rok, za účelem umístění sa-
moobslužného výdejního místa Z-BOX, 
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a schvaluje uzavření Dodatku č. 1 
ke Smlouvě pro umístění Z-BOXu mezi 
městem Fryšták, a společností Zásil-
kovna, s.r.o., Praha, kterým se původ-
ní výměra pronajatého pozemku 1 m² 
nově stanovuje na výměru 4 m², a pů-
vodní výše nájmu 1.000,- Kč bez DPH/
rok se nově stanovuje na částku ve výši 
4.000,- Kč bez DPH/rok.

• RMF vyhlašuje:

Vítěze veřejné zakázky malého roz-
sahu na „Výběr dodavatele pytlů na tří-
děný odpad pro Město Fryšták“, a to 
společnost EMSEKO CZ s.r.o., s ceno-
vou nabídkou ve výši 226.100,- Kč bez 
DPH, tj. 273.581,- Kč vč. DPH.
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Termíny svozu odpadu Fryšták – 2024

SKO (Směsný komunální odpad) 1x za 14 dnů

 5. 1. 18. 1. 1. 2. 15. 2. 29. 2. 14. 3. 28. 3.

  11. 4. 25. 4. 9. 5. 23. 5. 6. 6.  20. 6.

 4. 7. 18. 7. 1. 8. 15. 8. 29. 8. 12. 9. 26. 9.

  10. 10. 24. 10. 7. 11. 21. 11. 5. 12. 19. 12.

TO (tříděný odpad)

- PLASTY 1x měsíčně 

 12. 1. 9. 2. 8. 3. 6. 4. 3. 5. 31. 5. 28. 6.

  26. 7. 23. 8. 20. 9. 18. 10. 15. 11. 13. 12.

- PAPÍR  1x za 2 měsíce

  23. 2. 19. 4. 14. 6. 9. 8. 4. 10. 29. 11.

- JEDLÉ OLEJE A TUKY 1x měsíčně 

  16. 1. 13. 2. 12. 3. 9. 4. 7. 5. 4. 6.

 2. 7. 30. 7. 27. 8. 24. 9. 22. 10. 19. 11. 17. 12.

NO (nebezpečný odpad) 2x ročně

      13. 4. 7. 9.

INFORMACE K PLATBĚ 
místních poplatků v roce 2024

Vážení občané, upozorňujeme, že 
i v letošním roce nebudou, z důvodu 
finančních úspor, rozesílány  obča-
nům hromadně poštou poštovní po-
ukázky k úhradě místního poplatku 
za komunální odpad a psy. Poplat-
níkům, kteří si již zaevidovali u paní 
Ivany Plškové svou e-mailovou adre-
su (na i.plskova@frystak.cz), budou 
zaslány podklady k platbě na zaevido-
vaný e-mail. Ostatním občanům (bez 
evidované e-mailové adresy) bude 
oznámení o splatnosti místních po-
platků oznámeno pouze prostřednic-
tvím městského webu a Fryštáckých 
listů. Tzn., že poplatníci bez evidova-
né mailové adresy si hlídají  termíny 
splatnosti  sami. Předpisy k platbě 
nelze zasílat do datových schránek. 
Správce poplatku upozorňuje, že pří-
padné nedoručení rozpisu místního 
poplatku nemá vliv na právními před-
pisy stanovenou povinnost, uhradit 
poplatek v termínu splatnosti.

Elektronické předpisy k platbě po-
platku za psy budou zasílány na pře-
lomu měsíce ledna a února 2024. 
Splatnost poplatku je stanovena 
ke dni 28. 2. 2024.

Elektronické předpisy k platbě 
poplatku za komunální odpad budou 
zasílány na přelomu měsíce dubna 
a května t. r. a zde uvedená částka 
k platbě za komunální odpad bude 
ponížena o případné slevy ze systé-
mu MESOH stejně jako v minulém 
roce. Splatnost poplatku za odpad je 
stanovena ke dni 31. 5. 2024.

Děkujeme za pochopení a spolu-
práci! Mgr. Ivana Plšková

ekonomicko-správní odbor

Čl. 1 / Cena za stání vozidel

1) Cena za stání vozidel činí za:   

a) automobil osobní   

 1. stání do 30 minut . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 0,- Kč,

 2. stání do 1 hodiny  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 10,- Kč,

 3. stání za každou další i započatou hodinu  . . . . . . . . . . . . . . . . . 20,- Kč,

b) motocykl  

 1. stání do 30 minut . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 0,- Kč,

 2. stání do 1 hodin  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 10,- Kč,

 3. stání za každou další i započatou hodinu  . . . . . . . . . . . . . . . . . 20,- Kč, 

c) parkovací karta/rok – pouze občané s trv. pobytem na nám. Míru (s výjimkou 
trv. pobytu na ohlašovně MěÚ Fryšták, nám. Míru 43) . . . . . . . 10 000,- Kč 

d) držitelé průkazu ZTP a ZTP/P za stání označené svislou dopravní značkou 
IP12 se symbolem O1, cenu nehradí.

2) Cenou se rozumí cena včetně daně z přidané hodnoty podle zvláštního práv-
ního předpisu.  

Čl. 2  / Závěrečná ustanovení

3) Tento ceník byl schválen usnesením č. U R 29/2023/IX/10 ze dne 8. 11. 
2023  s účinností od 1. 1. 2024.

Ve Fryštáku dne 8. 11. 2023 Za správnost: Ing. Helena Vacková

 Ing. Pavel Gálík, starosta

CENÍK MĚSTA FRYŠTÁKU č. 2/2023,  
kterým se stanovují ceny za stání vozidel od 1. 1. 2024
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MĚSTO FRYŠTÁK nám. Míru 43, 763 16 Fryšták 
tel.: +420 577 911 051, datová schránka: mvbbeg5

Nařízení, kterým se vymezují oblasti města, ve kterých lze místní komunikace 
nebo jejich určené úseky užít ke stání vozidla jen za sjednanou cenu.

Rada města Fryšták se na své schůzi dne 8. 11. 2023 usnesením č. U R 
29/2023/IX/9a) usnesla vydat na základě § 23 odst. 1 a odst. 3 zákona č. 13/1997 
Sb., o pozemních komunikacích, ve znění pozdějších předpisů, a v souladu s § 11 
odst. 1 a § 102 odst. 2 písm. d) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), 
ve znění pozdějších předpisů, toto nařízení:

Čl. 1
Vymezení oblastí města

(1) Oblasti města, ve kterých lze místní komunikace nebo jejich určené úseky 
užít za cenu sjednanou v souladu s cenovými předpisy:

- k stání silničního motorového vozidla v obci na dobu časově omezenou, nejvýše 
však na 24 hodin, jsou vymezeny v příloze nařízení,

- k stání silničního motorového vozidla provozovaného právnickou nebo fyzickou 
osobou za účelem podnikání podle zvláštního právního předpisu, která má sídlo 
nebo provozovnu ve vymezené oblasti obce, nebo k stání silničního motorového vo-
zidla fyzické osoby, která má místo trvalého pobytu nebo je vlastníkem nemovitosti 
ve vymezené oblasti obce, jsou určeny v příloze nařízení.

(2) Vymezené oblasti jsou definovány jako plocha nám. Míru – po ul. Ignáce 
Stuchlého, ul. Komenského (viz příloha nařízení).

(3) Místní komunikace a jejich určené úseky jsou označeny příslušným doprav-
ním značením podle zvláštního předpisu.

Čl. 2
Placení sjednané ceny

(1) Sjednaná cena se platí 
- zakoupením parkovacího lístku neprodleně po zaparkování vozidla prostřednic-

tvím automatického parkovacího zařízení umístěného v oblasti s parkovacím stáním 
(dále jen parkovací zařízení) ve vazbě na registrační značku vozidla,

- zakoupením parkovací karty, kterou vydává ekonomicko-správní odbor Měst-
ského úřadu Fryšták.

(2) Zaplacení sjednané ceny se prokazuje umístěním platného parkovacího líst-
ku nebo parkovací karty po celou dobu stání silničního motorového vozidla na vidi-
telném místě za předním sklem vozidla tak, aby byly veškeré údaje uvedené na tom-
to dokladu čitelné z vnějšku vozidla. Řidič motocyklu uschová parkovací lístek nebo 
parkovací kartu u sebe. 

(3) Doklad o zaplacení sjednané ceny a listinnou parkovací kartu dle čl. 2 písm. 
a) a b), je povinen řidič užívající ke stání vozidla zpoplatněný úsek místní komunika-
ce předložit na vyžádání osobě pověřené kontrolou úhrady plateb sjednané ceny.

(4) Doba placeného stání je vymezena stejně, a to v pracovní dny od 7.00 hod 
do 17.00 hod, v sobotu od 7.00 hod do 11.00 hod.

Čl. 3
Závěrečná ustanovení

Toto nařízení nabývá účinnosti dnem 1. 1. 2024.

Ing. Pavel Gálík v. r.  Markéta Halaštová, DiS., v. r.
starosta místostarosta

Zvyšujeme motivaci 
minimalizovat a třídit 

odpad
Příklady dobré praxe v oblasti od-

padového hospodářství říkají, že eko-
nomická motivace lidí minimalizovat 
produkci odpadu je nejúčinnější způ-
sob. 

V roce 2023 byl nominální popla-
tek za odpady stanoven na 960 Kč. 
Avšak průměrná skutečná vybraná 
částka na poplatníka ve Fryštáku byla 
díky třídění a slevám mnohem nižší, 
a to 590 Kč. Výsledkem je produkce 
184 kg/osobu.

V letošním roce bychom chtěli 
dosáhnout cílové hodnoty doporu-
čené státem 170 kg/osobu. K tomu 
by nám mělo pomoct přenastavení 
základních parametrů, které více ro-
zevřou nůžky mezi těmi, kdo omezují 
produkci a třídí a těmi, kteří ještě ne-
začali. Z analýzy odpadového hospo-
dářství vyplývá, že 1 875 poplatníků 
netřídí vůbec. 

Nově  doporučil  Finanční  vý-
bor  zvýšení  nominálního  poplatku 
na 1200 Kč, zachování výše celkové 
slevy 90 % a zachování hodnotu EKO 
bodu na 12 Kč. 

Co to v praxi znamená? 
Budu-li  se  chovat  zodpovědně, 

nebudu  produkovat  zbytečný  odpad 
a co vyprodukuji to vytřídím, pak za-
platím pouhých 120 Kč za celoroční 
odvážení odpadu z mých popelnic. 

Do rozhodování o úlevách jsme 
vnesli nové ale zásadní kritérium, 
a to schopnost či neschopnost třídit 
odpad.

Za Finanční výbor
Tomáš Černý
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Ohlédnutí za prvním rokem
Po roce fungování nového zastupitelstva mám pocit, že se pomyslné fryštácké 

komunální kolo roztáčí na plné obrátky. Rád bych zmínil, co se z mého pohledu 
daří i nedaří. 

Víte, že…?
můžete dostávat přímo do vašeho 

telefonu nebo počítače důležitá ozná-
mení z radnice a z našeho webu pro-
střednictvím e-mailů služby Smart info? 

Služba Galileo Smart Info je bezplat-
ná, nabízí jednoduchou a rychlou regis-
traci, možnost výběru kategorií zpráv. 
Zaručujeme, že vaše osobní údaje jsou 
v bezpečí. 

Co můžete získat? Pozvánky na při-
pravované události a akce, upozornění 
na  uzavírky  komunikací,  informace  o 
přerušení  dodávky  energií,  informace 
o místních poplatcích a podobně. 

Šetřete svůj čas při vyhledávání 
informací, raději je dostávejte od nás 
informace prostřednictvím e-mailů. 
Registraci je možno provést přímo na 
webových stránkách www.frystak.cz v 
dolní části úvodní obrazovky – „Přihlá-
šení k odběru zpráv“. 

Pokud si nevíte rady při registraci, 
můžete se obrátit na Mgr. Ivanu Plško-
vou na detašovaném pracovišti v budově 
Penzionu, tel. 702 182 606, e-mail: i.pl-
skova@frystak.cz.

Mezi úspěchy bych zařadil vznik ko-
alice, koaliční smlouvy a snahu se ko-
aliční smlouvou řídit. Co se učíme, je 
komunikace mezi sebou a hlavně smě-
rem k veřejnosti. Po prvotní aklimatizaci 
v nových postech, již můžeme předsta-
vit několik systémových změn, které bu-
dou mít vliv na budoucí efektivitu řízení 
města.

Od příštího roku bez  rozpočtového 
provizoria

Hlavní změnou ve způsobu říze-
ní města je schválení rozpočtu na rok 
2024 již letos. V rozpočtu jsou zahrnuty 
výdaje, které víme, že chceme realizo-
vat a je na nich nejen koaliční shoda. 
Tato změna nám dává možnost řízení 
investic. 

Prioritní  investice  jsou  náměstí 
a kino

Na koaličním setkání jsme dali panu 
starostovi plnou podporu pro přípravu 
i realizaci prioritních investic – jedná se 
o rekonstrukci náměstí a kina. Na obě 
akce bude město žádat dotace. 

Zajištění finančního krytí 

Co se týká investic a údržby, do-
háníme deficit z několika předchozích 
funkčních období. Tím, že se velké in-
vestice odkládaly vznikl na městských 
účtech více než 40 mil. polštář, ale ten 
všechny budoucí výdaje nepokryje. Do-
hoda zní tak, že prioritní akce náměstí 
a kino se zrealizují bez ohledu na výši 
získaných dotací. Tedy finanční krytí je 
připraveno z vlastních zdrojů, získané 
dotace budou vítaným bonusem.

Navýšení koeficientu daně z nemo-
vitostí

Součástí zajištění zdrojů je navýše-
ní daně z nemovitostí. Od příštího roku 
budou platit nové koeficienty stanovené 
a schválené zastupiteli a velmi pravdě-
podobně i základní sazby, které navýší 
stát (aktuálně schvaluje senát).

Aktuálně tedy bude platit sjednoce-
ný městský koeficient na hodnotě 1,4 
na celé území města Fryštáku včetně 
všech okolních částí. Také se bude po-
čítat s nově zavedeným místním koefici-
entem 1,5. Základní sazba pro výpočet 
daně se ze strany státu zvýší o 80 % 

(v době našeho projednávání, nebyl ná-
vrh o zvýšení této daně státem schvá-
lený). 

Naše doporučení za PFS bylo zave-
dení místního koeficientu v maximální 
výši 1,2. Tento návrh zastupitelstvem 
schválený nebyl. V našem týmu PFS 
byly diskutovány i varianty se zachová-
ním výše místního koeficientu s ohle-
dem na hrozící zvýšení základní sazby 
daně z nemovitosti ze strany státu, kte-
ré bylo v návrhu konsolidačního balíč-
ku. Odhadujeme navýšení výběru daně 
z nemovitostí ve Fryštáku z cca 2,8 mil 
na 7,56 mil ročně. 

Jak se nám daří komunikovat?

Včasné vysvětlování toho, co se 
na radnici děje a bude dít je alfa a ome-
ga politického úspěchu. Praxe je taková, 
že se vše nedá stihnout v jednom voleb-
ním období. Často se projekty v jedné 
čtyřletce připraví a v dalších se realizují. 
Pokud bude chtít současné složení RMF 
připravované projekty i dokončovat, 
mělo by myslet v horizontu delším než 
jedno volební období. Proto bych si bral 
k srdci zpětnou vazbu od občanů, jak 
jsou s komunikaci ze strany města spo-
kojení. Na druhou stranu velmi oceňuji 
komunikaci mezi jednotlivými politický-
mi subjekty, a hlavně směrem od sta-
rosty ke koaličním partnerům. Ve srov-

nání s mým předchozím angažmá je to 
přes všechny nedostatky nebe a dudy. 
Koná se více pracovních neformálních 
setkání, kde si každý může „říct, co ho 
trápí.“

Další splněné úkoly

Mezi další úspěchy a splnění koalič-
ního ujednání považuji: 

- vznik a fungování Komise pro život-
ní prostředí

- aktualizace Strategického plánu
- zahrnutí položek pro Pumptrack 

a Workoutové hřiště v rozpočtu na rok 
2024, které se plánují v areálu fotbalo-
vého hřiště. Tuto iniciativu snad ocení 
fryštácká mládež a zapojí se do příprav 
a následného užívání nového sportovi-
ště

- rozhýbala se úsporná energetika 
města, prověřily se možnosti umístění 
FTVLT včetně zahrnutí nové investice 
do rozpočtu 

Přeji vám optimistický start do no-
vého roku.

Za pro Fryšták společně

Tomáš Černý



Tvoříme ze dřeva
Dne 5. 12. 2023 proběhl v naší škole projektový den s názvem „Tvoříme ze 

dřeva“ a byl zorganizován ve spolupráci s odborníky z praxe, kteří se zabývají 
výrobou dřevěných polotovarů pro školy. Zúčastnili se ho naši žáci od první do 
šesté třídy.

Cílem aktivity byla podpora polytechnického vzdělávání, rozvoj manuálních 
dovedností, zručnosti, kreativity, představivosti. Neméně důležité bylo také teore-
tické seznámení žáků se dřevem jako přírodním materiálem, pracovním nářadím 
a se základními postupy opracování dřeva.

V praktické části projektového dne vytvářeli žáci zajímavé dekorace z dřevě-
ných polotovarů. Jednotlivé části opracovali smirkovým papírem, slepovali lepi-
dlem a své výrobky si následně mohli dozdobit dle své fantazie.

Praktické činnosti a zhotovení vlastního výrobku byly pro žáky velmi motivující. 
Ze soustředěných i usměvavých obličejů bylo vidět, že všechny práce moc bavila. 
Propojení teoretických poznatků a praktických dovedností je tím nejefektivnějším 
způsobem učení.

Tato aktivita proběhla v rámci Ope-
račního programu Jan Amos Komen-
ský.

Z ÁKL AD N Í  Š KO L A  F RYŠTÁK

w w w. zs f r y s ta k . c z

VÝCHOVA  
chce trpělivost

Blíží se pololetí. Každý rodič chce, 
aby jeho dítě prospívalo, bylo dobře vy-
chované. Má cíl!

Chce vychovat dítě podle svých nej-
lepších představ, chce, aby mělo kvalit-
ní vlastnosti. Představy bere z vlastních 
i společenských zkušeností. 

Snad si ani neuvědomuje, jak je to 
dlouhý proces, který musí zdolávat po-
stupně, dlouhodobě, aby uzrával v sa-
motném dítěti, v jeho osobnosti. 

Pozor! Někdy dítě vyhoví požadavku 
rodiče ze strachu, z úcty. Není to dobře!

Proto říkáme, že výchova potřebu-
je trpělivost. Zasahujeme do vnějšího 
i vnitřního světa školáka. Uvědomuje-
me si, že na něho působí mnoho vlivů 
– v rodině i mimo ni!

Čím je dítě starší, tím je intenzivněj-
ší i vliv prostředí, záliby samotného dí-
těte. Proto nestačí jen projevovat naše 

přání, ale je zapotřebí začlenit do vý-
chovy i dovednosti, návyky, přátelství, 
kamarádství svého dítěte. 

Proto nechtějme všechny naše po-
žadavky plnit ihned, jinak vzniknou 
konflikty a činí obě strany nešťastnými. 
Svou netrpělivostí, spěchem porušuje-
me schopnost správného jednání ško-
láka. Nedáváme mu příležitost vytvořit 
správné jednání, správnou vlastnost. 
Tím proti své vůli vychováváme pokryt-
ce.

Jde nám přeci o to, abychom výcho-
vou vytvořili trvalé hodnoty dítěte, se 
kterými bude vstupovat do aktivního 
života a realizovat správné požadavky 
naší výchovy.

V trpělivosti se projeví síla rodiče, 
vychovatele! 

SK
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V ZPO M Í N K A

ODEŠEL VELKÝ FRYŠTAČAN
Za básníkem a hudebníkem Richardem Hovadíkem (1933-2023)

Coby dítko sotva čtyřleté přistál 
jsem s rodiči a vzápětí obohacen se-
střičkou Danuší na fryštáckém rynku 
– v budově někdejší středověké mýtni-
ce, později celnice, rodovém to majet-
ku naproti starodávné Hrubé hospody. 
Každý dům oplýval osobitým kouzlem. 
Poznal jsem tu řadu báječných kama-
rádů a sousedů. Kdo by tenkrát tušil, 
kam to mnozí v životě dotáhnou. Z Ha-
nuše Domanskéhose stal známý slo-
venský klavírista, hudební skladatel, 
pedagog a šéf hudebního vysílání Slo-
venského rozhlasu v Bratislavě, malíř 
a sochař Jaroslav Hovadík dobýval ga-
lerie od Spojených států amerických 
až po Japonsko.

Na rozdíl od patrových měšťan-
ských domů mě při cestě do školy nej-
víc přitahovala milá přízemní stavení 
u Hovadíků a Doležalů, v nichž jsem se 
na besedách po boku tetinky Rudolfíny 
Horákové cítil jako v pohádce. A přesto 
v těchto skromných, nenápadných pří-
bytcích, plných pohody a lásky vyrůstali 
pozoruhodní lidé. U Doležalů kupříkla-
du pozdější prezident Baťových závodů 
v Indii a Pákistánu Augustin Doležal. 
V jeho mamince jsem spatřoval babič-
ku ze stejnojmenné knihy Boženy Něm-
cové, z níž jsme si po večerech čítáva-
li. A paní Anastázie, maminka chlapců 
Hovadíkových? To byl snad anděl, paní 
kněžna, dobrota a moudrost v jednom! 
Vypravěčka, vášnivá čtenářka, zpěvač-
ka, ctitelka umění a vřelá vlastenka.

Pocházela z proslulého krejčovské-
ho rodu Baďurova. Narodila se ve Vídni 
jako dcera Ludvíka Baďury a jako choť 
profesora češtiny, latiny a řečtiny Fran-
tiška Konečného a matka pozdějšího 
redaktora Učitelských novin a časopi-
su Rodina a škola PhDr. Zdeňka Ko-
nečného, autora oblíbené knihy „Hu-
mor za katedrou“, našla ve Fryštáku 
nový domov. Po smrti manžela si vzala 
dolnoveského rodáka Richarda Hova-
díka st., povoláním strojníka s nevšed-
ním výtvarným nadáním. Toto prostředí 
výrazně ovlivnilo povahu obou bratrů.

Zejména v Richardovi, jeho pova-
ze, umělecké tvorbě, hlubokém vzta-
hu k přírodě, věrnosti rodnému kraji, 
tradicím i lásce k lidem jakoby se pro-
mítl odkaz tkaniva starodávných rodů 

z Fryštáku – Dolní i Horní Vsi (Hovadíků, 
Baďurů, Kamenářů, Konečných, Ticháč-
ků…). Jeho hudební, slovesné i výtvar-
né nadání bylo patrné již od mládí. Brzy 
proslul jako kytarista, zpěvák, textař, 
malíř, řezbář, básník, později jako cim-
balista. Inu, bytost renesanční, nabita 
energií, obdivem k šikovnosti Fryštača-
nů i hodnotám lidové kultury.

Osudovým okamžikem na jeho ži-
votní i umělecké dráze bylo setkání 
s učitelkou hudby paní Vlastou Kunsto-
vou. Z nepřeberných záznamů desítek 
let společné tvůrčí práce připomínám 
úspěchy Classik Duo v celostátní sou-
těži Porta, turné v Rakousku, SRN, 
bezpočet veřejných vystoupení v rámci 
FOS Prameny na festivalech ve Stráž-
nici, Rožnově p. R., v Liptále, ve Zlíně, 
na trzích ve Fryštáku, více než čtyři 
desítky vánočních koncertů v kostele 
sv. Mikuláše, koncertů při jubilejních 
akcích města, v pořadech o básníku 
a dramatiku Renčovi. Obdiv k nim vy-
jádřil při přednesu Renčovy „Popelky 
nazaretské“ ve fryštáckém chrámu sv. 
Mikuláše také herec a profesor Rado-
van Lukavský. 

K rodinnému stříbru mnoha domác-
ností na Fryštácku a v kraji patří zda-
řilá cédéčka FOS Prameny z tvůrčí díl-
ny tandemu V. Kunstová a R. Hovadík 
a také svazky poezie, glosující dech 
domova, okouzlení přírodou, připomí-
nající všechno úžasné, na co neprá-
vem zapomínáme.

Richard opustil milované končiny, 
domov, paní Vlastu, rodinu a přáte-
le ve chvílích, kdy vydechl naposled 
i prof. PhDr. F. X. Halas, Csc. z Boho-
slovecké fakulty Palackého univerzity 
v Olomouci, syn básníka Františka Ha-
lase. Ve fryštácké městské knihovně 
je drobná knížka z dílny jeho bratra 
Jana „Dozvuky“ (1996), připomínající, 
jak s kamarády s kytarami při svém 
putování navštívili Fryšták, básníka 
PhDr. Václava Renče a byli srdečně 
přijati u paní Anastázie Hovadíkové. 
Obdařeni krajícem dobrého chleba se 
škvarkovým sádlem poněkud potřeště-
ně zírali, kolik nádherných uměleckých 
děl ve valašském domku na fryštác-
kém náměstí uviděli. „To maloval náš 
Jara a ty sochy dělal spolu s naším Ri-
chardem“ , poznamenala paní Anastá-
zie. V upravené stodole visel rozměrný 
Richardův olej „Kristus v Emauzích“…

V roce 1957 navštívil Hovadíkovy 
jejich příbuzný slavný světový pianista 
a hudební pedagog z Vídně Paul Ba-
dura-Skoda. Poklepal mladému Richar-
dovi na rameno: „Žasnu. Jen tak dál, 
chlapče!“ Richard byl velmi sečtelý, 
zajímala ho filozofie antická a orien-
tální. Měl velké plány. Při pochůzkách 
po náměstí i v knihovně se rád zastavil 
a potěšil dobrým slovem i znalostmi. 
V jeho bytosti se snoubil duch staré-
ho světa fryštáckého s mládím nových 
časů.

Své vyznání jsem nazval „Odešel 
Velký Fryštačan“. V jedné z básní na-
psal:

„Osudy lidí
se časem ztrácí -
když však vzpomínka zavíří
vše se vrací…“

Nezapomeneme, Richarde. Věřím, 
že se nám zase navrátíš.

Čest Tvé památce!

 Slávek Zapletal



ZPRÁVY  Z  OBCE LUKOVEČEK

Obecní úřad Lukoveček
Přílepská 120
Fryšták 763 16

Tel. 577 158 394
Mob. 724 190 300 

E-mail: starosta@obeclukovecek.cz

Ú Ř E D N Í   H O D I N Y

PO 8.00–12:00 • 13.00–17.00
ST 8.00–12:00 • 13.00–17.00

Co nás čeká V LEDNU
24. 1. Klub seniorů
13. 1. Country bál
27. 1. Karneval
28. 1. Promítání z archivu

Štědrý konec roku

Vážení spoluobčané,
dovolte mi, abych Vám popřál do Nového roku hodně zdraví, štěstí, tolerance a 

pochopení.
Máme za sebou symbolický rok našeho vzájemného soužití v novém obecním 

uspořádání, tedy první společnou příležitost pro malé bilancování. „V Lukovečku to 
žije“, to je naše motto, které se snažíme naplnit nejen budováním obce, ale také 
udržováním akcí tradičních i nových. Například „Lukovečský divadelní bazén“, tady 
jsme ve třech dnech hostili divadelní, pohádkový a muzikálový večer, či také pod-
zimní „Přátelské setkáni u kapličky“, kde jsme společně zdolali vepřové speciality.

Naší prioritou je neustálý rozvoj obce. Avšak nejen ten, také potkávání s Vámi 
při akcích nás baví a věříme, že nás v obou směrech budete i nadále podporovat 
Vaší účastí a zájmem. I v tomto roce máme před sebou spoustu projektů vedoucích 
k dalšímu zvelebování naší obce.

Naučili jsme se znát Vaše potřeby a číst z čítanky celoročního fungování obce. 
Všechny tyto první znalosti si bereme k srdci, budeme na nich dál stavět a ke čtení 
podle naučené abecedy přidávat víc psaní do dějin naší obce.

Těšíme se na další rok s Vámi a srdečně Vám přejeme, aby ve Vašich srdcích 
panoval soulad, pohoda a vzájemně jsme se potkávali ve zdraví a vzájemné úctě. 
Radujme se z drobností a s úsměvem na tváři zvládejme veškeré nástrahy života. 

Přeji všem krásný a pohodový rok 2024.

Ing. Lukáš Pšeja 
Starosta obce Lukoveček

Střípky z činnosti  
MS ČČK Lukoveček

K adventní době patří neodmyslitel-
ně pečení perníčků s dětmi. V letošním 
roce bylo toto odpoledne obohaceno 
akcí s názvem „Andělské tvoření“. Pod 
vedením naší paní knihovnice Evy Man-
ďákové byli pod rukama malých a i vel-
kých vykouzleni nádherní papíroví andě-
lé. A že jich bylo! Uskutečnilo se také již 
desáté setkání klubu seniorů, tentokrát 
provoněné vánoční atmosférou a vzpo-
mínkami. Dále pak odpolední vánoční 
tvoření s paní Alenou Dudovou. Všech-
ny akce se setkaly s velkým ohlasem 
a obohatily tak předvánoční čas našich 
spoluobčanů. 

Děkujeme Vám všem za přízeň 
a podporu. V roce 2024 Vám přejeme 
pevné zdraví, pohodu, klid a mnoho dal-
ších přátelských setkání. 

ah 

Nejkrásnější a nejvzácnější zážitek 
z prosincového údobí jsou rozzářená dět-
ská očka a jejich čisté dušičky se spon-
tánními projevy radosti i obav, otevřená 
mysl a upřímnost bez vedlejších projevů 
zášti. Jsou to bytosti veskrze průzračné 
a my dospělí jsme pro ně ochotni udělat 
cokoli. Ač jsme z náročného konce roku 
vyčerpaní, sháníme, pečeme, uklízíme, 
ve všem tom shonu si ještě najdeme 
čas, abychom jim připravovali překva-
pení v mnoha podobách. Než přijde tou-
žebně očekávaný Ježíšek, jsou tu ještě 
Mikuláši, čerti a andělé. V Lukovečku 
se tradičně potkávají s dětmi dokonce 
dvakrát. Nejprve na Mikulášské besíd-
ce v Obecním domě, kde tentokrát děti 
čekala Vánoční pohádka nejen pro zví-
řátka, provázená kouzelnou harfou v po-
dání autorky pohádky Lucie Fajkusové 
a zpěvem Magdalény Malaníkové – dua 
Musica Angelica. Vystoupení obou pro-
tagonistek ocenily nejen děti, ale také 
dospělí a pak už byl na řadě úchvatný 
repertoár všemožných písniček a básni-
ček našich nejmenších, kteří se stateč-
ně snažili třesoucím hláskem Mikulá-
še, anděla i čerta zaujmout. Odměnou 
jim byl nejen potlesk, ale také balíček 
z naší obce. Podruhé se Mikuláš s dru-
žinou vydává za dětmi do jejich domovů 
a zde již dochází na důsledné prověřo-
vání a počítání hříchů i dobrých skutků. 
Za tuto kontrolu naší drobotiny dlouho-
době zodpovídá SDH Lukoveček.

Hned druhý den jsme v první advent-
ní neděli společně již podruhé rozsvítili 

naši do krásy slibně rostoucí vánoč-
ní jedličku. Zazpívali se první kolední 
písně a vzájemné sousedské povídání 
s dobrým mokem na zahřátí jen přispě-
lo a podtrhlo adventně sváteční atmo-
sféru, k úsměvům dětí se tak přidali 
i dospělí.

Také náš muzejní malý vánoční 
jarmark rádi pořádáme ve spolupráci 
s dětmi, které motivujeme k výrobě vá-
nočních drobností pro potěchu svých 
spoluobčanů. S nimi vystavují své ru-
kodělné umění i mnozí téměř profesio-
nální řemeslníci z naší obce a nejbližší-

ho okolí. Jarmark splnil svůj účel, udělal 
spoustu radosti na obou stranách. Jen 
malé postesknutí, škoda, že tu sdíle-
nou radost nepřijde podpořit více na-
šich občanů. Prioritou nás všech by měl 
být přátelský, komunitní, ryze vesnický 
život. Tak velmi děkujeme všem, kteří 
to tak cítí a na všechny pořádané akce 
v obci přijdou, ať jsou spolkové, či obec-
ní. 

ik
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DŮM IGNÁCE  STUCHLÉHO 

Vánoce jsou opravdu Vánocemi, když je slavíme tím, že dáváme světlo lásky  
těm, kteří to nejvíce potřebují. 

 Ruth Carter Stapleton

Rok 2023 utekl jako voda v potoce 
(při povodni) a je tu rok nový. Tradičně 
vás srdečně zveme na DISples, který 
se letos koná v sobotu 13. 1. a na Den 
otevřených dveří, který bude 28. 1.

Krátce se ohlédneme za prosin-
cem, který, i když adventní, byl velmi 
živý. Nejprve nás navštívilo Gymnázium 
Blansko, k jehož třídám přišel i Mikuláš, 
poté Bigy Brno a s jeho třídou ZŠ Oskol 
Kroměříž, po nich dvě třídy ZŠ Kuřim 
a nakonec dvě třídy ZŠ Sychrov. Díky 
tomu, že se přihlásilo skutečně zimní 
počasí s desítkami centimetrů sněhu, 
užili si účastníci jistě i sněhovou bitvu 

při vycházce. Nicméně byli jistě rádi za 
vyhřátý DIS a za to, že mohou hrát „Hru 
na život“, „Sedánek“ a další pohybové 
aktivity po domě.

P.J.

V pátek 1. 12. 2023 proběhla na 
DISu již tradiční akce zdobení advent-
ních a jiných věnců. Účast byla hojná, 
nálada povznesená, protože kdo tvoří, 
léčí svou duši.

Děkuji všem za účast, pomoc a in-
spiraci.

D.Z.

O víkendu 8.–10. 12. jsme na DISu 
měli Adventní duchovní obnovu a v so-
botu 9. 12. přišli na oběd účastníci 
Vzpomínkové pouti z Mladcové na DIS 
v rámci 10. výročí úmrtí našeho kama-
ráda Petr Popelky, který na DISu strávil 
při různých akcích mnoho let.



KU LTU RA  /  S PO RT

A přece se topí! Symbolem Vánoc
jsou adventní věnce na stůl se 

svíčkami, nebo závěsné na dveře. 
Tak právě takové jsme vyráběli 

29. listopadu v Klásku. Iniciátorkou  
a poradkyní byla „naše“ Jana Doleža-
lová. K mému příjemnému překvape-
ní jsme si nakonec všichni odnášeli 
adventní věnce. Byly to ty nejkrásněj-
ší adventní věnce, co jsme kdy měli. 

Jen se na to podívejte!

  Za Klásek A. B., foto J. O.

Letošní příprava každoročního se-
mináře tradičních čínských cvičení pro-
bíhala v poněkud nervózní atmosféře. 
Na sokolovně, kde se vždy začátkem 
prosince setkání taičistů koná, probíha-
la výměna kotle a netopilo se. Zvládne 
se rekonstrukce topení do naší akce? 
Bude se topit? Na seminář se přihlási-
li kromě Fryštačanů i taičisté z dalších 
oddílů na Moravě, např. ze Šumperka, 
Zlína, Brna a dalších. 

Ačkoliv čínská cvičení tai-či a čchi-
-kung pocházejí původně z asijských 
bojových umění, v oddílech, jako je ten 
náš fryštácký, se cvičenci věnují pře-
devším pomalým formám, zaměřeným 
na zdravotní účinky, ať už fyzické nebo 
duševní, tedy trénink centrální nervové 
soustavy. Jde o sestavy pomalých lad-
ných pohybů, plynule na sebe navazují-
cích, „jako když voda teče“. Tato cvičení 
se nedají provozovat v promrzlé budově. 

Nebudeme tedy muset seminář zrušit 
nebo přesunout? 

Jsme velice rádi, že nic z toho ne-
bylo nutné. Na náš seminář v sobotu 
9. prosince byla sokolovna skvěle při-
pravená. Nejen, že vše fungovalo a bylo 
teplo, bylo i krásně uklizeno a prostředí 
pro naše celodenní cvičení bylo tradič-
ně příjemné a důstojné. Krásné ad-
ventní atmosféře napomohly šikovné 
členky oddílu drobnou vánoční výzdo-
bou včetně vánočního cukroví, takže 
se všichni účastníci akce cítili příjemně 
a ve Fryštáku vítáni. Pod vedením olo-
moucké lektorky Světluše Kostrunkové 
jsme společně prožili krásný a užitečně 
strávený den. Bohužel, letošní – již se-
dmnáctý – seminář byl poněkud pozna-
menaný epidemiemi různých chorob, 
které právě na Moravě řádí, a tudíž se 

nemohli dostavit všichni, kteří to měli 
v plánu. Věříme, že za rok se všichni 
opět na sokolovně ve zdraví sejdeme. 

Děkujeme městu Fryšták za spolu-
práci a účinnou podporu. 

Přejeme všem Fryštačanům harmo-
nický rok 2024, hodně zdraví a štěstí!

MK
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Rok se s rokem sešel a my Žabárňá-
ci jsme se v sobotu 16. prosince potkali 
u Kulturáčku na místním hřišti. I tento-
krát jsme na Vánoční setkání pozvali 
manžele Belkovy, kteří nás za zvuku 
jejich heligonky doprovázeli při zpěvu 
koled.

Kdo mohl donesl na ochutnávku 
vánoční cukroví a jiné dobroty. Hlavní 
menu večera bylo uzené cigárko a do-
mácí prdelačka. A kdo ještě vydržel, tak 
neviděl sice zlaté prasátko, ale mohl 
si později zakousnout tlačenku s chle-
bem. K večeru začalo přituhovat, takže 
stoupla spotřeba především svařáku, 
což nebylo pro pořadatele žádné pře-
kvapení, počítali se vším. Na přípra-

Akce na žabárně

vách pracovali od pátečního odpoledne, 
kdy postupně nachystali otop do košů 
s ohněm, připravili posezení, dovezli 
občerstvení, rozžhavili plynové lampy 
a sobotní zábava mohla začít.

Během večera se většina hovorů 
ubírala k letošním zážitkům. Posledním 
společným zážitkem na Žabárně bylo 
Sportovní odpoledne v polovině října. 
Místní se rozhodli během dopoledne 
vařit gulášek, takže byl v plánu aktivní 
den i s chutnou odměnou. Odpoledne 
bylo započato rozcvičkou, jejíhož vedení 
se bravurně zhostil Martin Čechmánek 
s Pavlem Kolaříkem, a to na píseň Pou-
pata od Michala Davida. Následně byly 
sestaveny týmy jak z mladších, tak i ze 

starších osadníků, kteří se utkali ve fot-
balu, volejbalu i florbalu. Kromě fotba-
lových zápasů se všech turnajů zúčast-
nila i místní děvčata. Výsledkem nebyla 
výhra či prohra, ale zábavné a skvěle 
prožité odpoledne.

Co dodat na závěr...? Další rok je 
opět pryč, nyní nás čekají nové výzvy 
a předsevzetí, která se nám ne úplně 
vždy podaří splnit. Ale nejdůležitější 
je, abychom se i za ten další rok mohli 
nejen my na Žabárně sejít, ohlédnout 
se zpět a být vděční, že jsme zdraví 
a máme jeden druhého.

Za všechny obyvatele Žabárny pře-
jeme spokojenost, porozumění, zdraví 
a nemálo úspěchů v roce 2024.“

Petra Konečná



Ekologická likvidace autovraků
ZDARMA

Včetně potvrzení na místě.

Odvoz ZDARMA.

Dobrotice  •  776 719 631

500 až 1500 Kč za Váš vrak
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V měsíci LEDNU 2024 oslaví 
životní jubileum tito fryštáčtí občané:

Halůzková Jaroslava
Knedlová Sylva
Mlýnková Věra

Pospíšil Vít
Ševčíková Marie

Turnová Jana
Urbánková Radmila

Vavřička Jiří

Všem jubilantům přejeme mnoho 
rodinné pohody, lásky, štěstí a hodně 
zdraví do dalších let.

N A Š I  J U B I L A N T I

Blahopřejeme!Blahopřejeme!

Ke krásnému životnímu jubileu 
hlavně hodně zdraví a spokojenosti 
do nového roku přejí 

paní Sylvě Knedlové 
za obyvatele Penzionu Libuše My-

nářová, Ludmila Gerychová, Ivanka 
Havlíková, Ludmila Richterová, Anna 
Skaličková a Alena Ševečková.

Blahopřání

Adventní čas přiblížil se zas a v na-
šich schránkách se objevila pozvánka 
na 13. ročník rozsvěcování na Kvapilce, 
kterou naši kamarádi Roman Drobný se 
svou partnerkou naplánovali na 8. pro-
since.

Před 18. hodinou se sešly na konci 
ulice v hojném počtu všechny genera-
ce od rok a půl starého vnoučka našich 
hostitelů až po téměř osmdesátníky. 
Pergola byla ochráněna proti chladu 
a plynové topidlo vytvářelo atmosféru 
příjemného posezení.

Ohňostroj nás pozval před dům 
a vše šlo ráz naráz. Rozsvítil se štít 
domu, strom a keře na zahradě, různá 
zvířátka, saně se srncem a také anděl, 
který hlásil příchod Vánoc. To vše udě-
lalo radost hlavně dětem a sníh umoc-
nil kouzlo této chvíle.

 Nádherný úvod našeho sousedské-
ho setkání doplnilo společné zazpívání 
písničky Vánoce, Vánoce přicházejí…

Rozsvěcování na Kvapilce

Pak už jsme si ve vytopeném útul-
ném prostředí povídali, vzpomínali 
a popíjeli výborný svařák z dílny paní 
domácí, ale byl také připraven výborný 
čaj a dodány různé tekuté vzorky k de-
gustaci. Stůl byl plný výborných domá-
cích pochutin od našich hospodyněk. 
Musím pochválit za výborné tyčinky Jož-
ku Rafaje.

Už delší dobu jsme neměli příleži-
tost se takto všichni setkat. Užili jsme 
si to. Tento večer nás naladil na období 
očekávání a přípravy na Vánoce.

Děkujeme našim hostitelům Alence 
a Romanovi za přípravu skvělého setká-
ní a všem účastníkům za vytvoření pří-
jemné atmosféry. Alena Dofková

Poděkování
Jménem celé rodiny bych chtěla 

poděkovat všem příbuzným, souse-
dům, známým, členům farnosti a dal-
ším, kteří se 21. 12. 2023 zúčastnili 
pohřbu mého otce 

pana Stanislava Krajči. 
Vaše oběť, které si vážíme, byla  

o to větší, oč horší bylo počasí. 
Děkujeme i za všechny květinové 

dary. 
Lenka Odstrčilová
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V pondělí 25. 12. na Boží hod vánoč-
ní jsme se na farním dvoře setkali na již 
16. ročníku živého betléma ve Fryštáku. 
V divadelním zpracování nám vánoční 
příběh tentokrát přiblížili dva bratři (je-
den bohatý, ale lakomý a plný zášti, dru-
hý chudý, avšak ve své chudobě štědrý 
a srdečný) a jejich průvodce anděl. První 
z bratrů díky osobnímu setkání s naro-
zeným Ježíškem v chudé stáji prožil pro-
měnu svého tvrdého srdce a nalezl po-
koj a smíření. Hudebně hru doprovodili 
mladí muzikanti a zpěváci z naší farnos-
ti. Malým Ježíškem byl letos 5měsíční 
Vojtíšek Krčma a jeho rodiče coby Maria 
a Josef. Zastavení se nad smyslem Vá-
noc, přátelská setkání a v neposlední 
řadě hrníček poctivého a chutného sva-
řáku – takové bylo sváteční vánoční od-

poledne. Děkujeme za podporu městu 
Fryšták a především všem účinkujícím 
a návštěvníkům. A za rok se na vás 
opět těšíme. 

Za organizátory

Markéta Halaštová
Foto Leoš Zelinka

Živý betlém 2023
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Nabízíme také památe sklo!
 

své blízké 
stále u srdce.

telefon +420 577 434 534
mobil +420 732 766 518
e-mail i o@pohre isluzbapribylak.cz
web www.po luzbapribylak.cz

NE E T A 
+420 723 490 883

E LU A 
ohumí bylák s.r.o.

Kvítková 540, 760 01 Zlín

JSME TU PRO VÁS
istíme vešk k í by.
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neděle 21. ledna 2024 od 17:00

Dům Ignáce Stuchlého ; P. I. Stuchlého 25, 26, 763 16 Fryšták

604 627 533; 604 204 039 ; 608 509 881 

alfafrystak@seznam.cz ; www.kurzyalfa.cz

DANĚ • ÚČETNICTVÍ • MZDY

N A B Í Z Í M Z P R A C O V Á N Í

účetnictví, daňové evidence
účetní závěrky

daňových přiznání
mzdové agendy

K O N T A K T

Ing. Kamila Pivodová Korčáková
tel. 737 208 384 

mail: kamila.pivodova@seznam.cz
https://ucetnictvinadzlato.webnode.cz


